
 STRANA 5 Názory / Zaměstnání JN – KVĚTEN 2024

Obavy ze zvýšení cen, nejistota, co nás čeká, ale i touha vrátit se do Evropy 
a nadšení, že se nám otevřou hranice a penězovody. Takové asi byly pocity 
před 1. květnem roku 2004 před naším vstupem do Evropské unie. 

„Je to nevyhnutelná věc,“ prohlásil v JL před 20 lety kreslíř Štěpán Mareš 
v reakci na skutečnost, že vstupujeme do Evropské unie. 

Co na to tehdy říkali jihlavští spoluobčané? Neobávali se třeba něčeho? 
Zapátrali jsme ve starých Jihlavských listech, kde jsme objevili i anketu: 

� Věra Pechová: „Je to dobré pro budoucnost další generace. Lépe se dostane-
me do zahraničí.“

� Jitka Peroutková: „Neobávám se ničeho, je mi to vcelku jedno…, ale schva-
luji to, stejně nás to nemine.“ 

� Stanislav Suk: „Obávám se hlavně cen a toho, že nám vláda zajistila hou-
bec podmínky.“

� Josef Huliak: „Nemám žádné špatné pocity, spíš si myslím, že mám dobré. 
Snad nám to později zvedne životní úroveň a sebevědomí, že budeme v jednom 
státě všichni pohromadě.“  

� Eva Havlíčková (bývalá učitelka gymnázia): Určitě jsem chtěla, abychom 
tam vstoupili, pro budoucnost to bude dobré. Člověk tzrochu obavy má z toho 
zdražení, ale myslím si, že v delším horizontu klady převáží.“    

A co dnes? Evropská unie nám nebývale pomohla. Obrovskými investice-
mi, které jsou vidět na každém kroku. Kdejaká silnice nebo objekt je rekon-
struován či postaven s pomocí dotace EU. Cestuje se nám tak, jak se nám ani 
nezdálo. 

Jistěže není vše dobré, ale na všem se svým hlasem spolupodílíme. Je pak již 
dále věcí šikovných marketérů politiků, jak dokáží konkrétní danou věc pro-
dat PRO, či PROTI Unii. 

A jak u nás bývá zvykem, ty PROTI jsou cíleně některými politickými stra-
nami vybírány tak, aby získaly voliče. Takže vstup do EU nám předvedl i zce-
la něco nového. Jakýsi boom stran, které hledají především argumenty, jak 
nám Unie ubližuje.  Petr Klukan

Před 20 lety jsme v roce 2004 
vstoupili do Evropské unie 


